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     Na tuto otázku nám odpověděl dubnový rozbor 
komunálního odpadu v Louňovicích, který prováděla 
firma ARCH Consulting s.r.o. Hlavním cílem tohoto 
rozboru bylo získat reálnou představu o složení směs-
ného komunálního odpadu produkovaného louňo-
vickými domácnostmi, úrovni třídění odpadů občany       
a odhalení potenciálu další separace odpadů. Výsledky 
rozboru byly zároveň porovnány se závěry celorepub-
likového šetření o složení směsného komunálního od-
padu, realizovaného společností EKO-KOM. 

     Pro realizaci rozboru směsného komunálního odpa-
du je potřeba minimálně 200 kg směsného komunál-
ního odpadu z bytové a rodinné zástavby a pracovníci, 
kteří se odpadků nebojí.
     Vzorek směsného komunálního odpadu je pak roz-
tříděn na následující druhy odpadů: 
• Papír (obalové materiály, sešity, tiskoviny, lepenka, 

krabice) 
• Sklo (lahve od nápojů, sklenice, střepy) 
• Plast a nápojový karton (PET, obalové materiály, 

folie, tašky, sáčky, kelímky, tetrapack) 
• Kovy (konzervy, plechovky, obalové materiály) 
• Textil (oděvy, textilie, hadry, boty) 
• Elektroodpad (elektrospotřebiče, baterie, kabely) 
• Biologicky rozložitelný odpad (tráva, větve, listí, 

slupky, květiny) 
• Gastroodpad (tepelně upravené zbytky jídel, peči-

vo, masné a mléčné výrobky) 
• Dřevo (kusy nábytku, obaly) 
• Nebezpečné odpady (obaly od chemických látek) 
• Stavební odpady (minerální suti, stavební materi-

ály) 
• Směsný komunální odpad (spalitelný/dále nevyu-

žitelný odpad) 

     Rozbor v Louňovicích byl proveden 29. 4. 2022            
a celkem bylo roztříděno 294,05 kg směsného komu-
nálního odpadu. Nakonec jsme jako obec v celorepub-
likovém srovnání nedopadli tak zle. 

     Co tedy pracovníci firmy ARCH Consulting s.r.o.     
v našich odpadcích našli?

     Dalo by se říci, že si v porovnání s celorepubliko-
vými daty stojí Louňovice vcelku dobře. Samozřejmě 
je stále co vylepšovat, ale pochválit naše občany snad 
i můžeme.



     Co do třídění papíru, jsme opravdu vzorní. Roz-
bor ukázal pouhých 2,26 % papíru a lepenky z celko-
vé hmotnosti roztříděného odpadu. Celorepublikový 
průměr je pak 7,8 % papírové složky v odpadcích, která 
by se ještě dala vytřídit. 
     Horší  je to s  plasty a  nápojovými  kartony.  Sice               
i zde třídíme o necelé jedno procento lépe než zbytek 
ČR, ale s podílem 9,28 % plastů v celkovém množství 
směsného odpadu máme stále co dohánět. Zejména, 
má-li každá domácnost vlastní žlutou popelnici na tří-
děný plast! 
     To, že se stále v našich odpadcích nachází tak vyso-
ký podíl plastů a nápojových kartonů, si vysvětlujeme 
tím, že ještě úplně nevíme, co do popelnic na tříděný 
plast patří, a že si stále nejsme jisti tím, kam vlastně 
umísťovat nápojové kartony (tetrapak – obaly od mlé-
ka, džusů apod.). V OBCI LOUŇOVICE PATŘÍ NÁ-
POJOVÉ KARTONY DO ŽLUTÝCH POPELNIC. 
Svozová firma FCC, která likvidaci odpadů pro naši 
obec zajišťuje, disponuje třídící linkou, kde tyto obaly 
od plastů bez problémů vytřídí a ty pak skončí tam, 
kde mají.

     Stejně tak nás zarazilo, jak relativně vysoký podíl 
textilu se nacházel ve směsném vzorku (4,15 % v Lou-
ňovicích oproti 1,8 % celorepublikově). Stejně jako       
u plastů si myslíme, že vlastně občané nevědí, co kam 
pořádně patří. Jak to tedy je, jsme se zeptali přímo          
v FCC.
     V Louňovicích máme dva kontejnery na textil. Jeden 
u   shromaždiště   odpadů   vedle    fotbalového   hřiště 
a druhý v Louňovičkách u dětského hřiště v ulici Sou-
běžná. 

     Do těchto kontejnerů PATŘÍ VEŠKERÝ TEXTIL 
bez ohledu na jeho další využitelnost. Roztrhané oděvy 
se dále recyklují a jsou nejčastěji využívány na hadry 
do velkých provozoven, případně k jiným účelům. Po-
užitelné oděvy se dávají potřebným.

Jediné, co do těchto kontejnerů nepatří, jsou hadry od 
oleje či jinak znečištěné.
     Vytříděný textil se má do kontejnerů umisťovat čistý, 
suchý a v igelitových pytlích, v ideálním případě roztří-
děný na dále použitelný a nepoužitelný.
     Ve třídění kovů, což jsou mimo jiné i plechovky od 
piva, limonád či konzervy od psího a kočičího jídla, 
si stojíme v porovnání se zbytkem republiky tak na-
stejno. 2,84 % činila v rozboru tato složka, a to i přes 
to, že na shromaždišti odpadů je možné tento odpad 
odevzdávat.

     Nemile nás také překvapilo, kolik skla se našlo v ro-
zebíraném vzorku odpadu. A to i přes to, že na několi-
ka místech v naší obci jsou rozmístěny 1100l kontejne-
ry na tuto komoditu. Kontejnery na tříděné sklo však 
v posledních týdnech doslova překypují odpadem růz-
ného druhu, jen ne tím, který do nich opravdu patří. 

Proč jsme se takto detailně pustili do rozboru vzor-
ku směsného odpadu z louňovických domácností?
     Odpověď je nasnadě. Likvidace odpadu se bude neu-
stále zdražovat, ukládání odpadu na skládky bude čím 
dál tím dražší, až nakonec dojde k úplnému zákazu. 
Pokud se my, občané, nenaučíme odpad třídit na prvo-
činitele, bude nás všechny likvidace SKO stát mnohem 
více peněz. Zatím je situace taková, že za různé vytří-
děné komodity (např. papír či železo) dostává obec na-
opak peníze, a je tak možné alespoň částečně dotovat 
poplatky za likvidaci SKO pro její občany. 
     Dle provedeného rozboru SKO máme jako obec 
ve třídění rezervy, celkově by se z našeho zkoumané-
ho vzorku dalo vytřídit ještě 29,54 % odpadu. Přesto 
bychom ale chtěli našim občanům poděkovat za to, že 
třídí a vlastně vůbec ne špatně nebo málo. Když spo-
lečně ještě trochu zabereme, budeme jistě patřit mezi 
nejekologičtěji smýšlející obce v naší zemi.
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